
Český textil se vrací 
na výsluní 
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 CZK/EUR • 27,025 / +0,040 Kč       CZK/USD • 25,002 / –0,158 Kč       PX • 886,77 / +3,13 %       EURo StoXX 50 • 3 023,21 / +2,69 %       Zlato • 1 097,26 $ /–0,59 %

Textilky očekávají nejlepší výsledek od krize. Dokládají to data za jedenáct 
měsíců loňského roku, kdy se tržby šplhaly k dvaapadesáti miliardám korun. 
Přesto mohlo být ještě lépe, turbulence ve světě a zejména výpadek exportu  
do Ruska ale textilákům nepřály.  Byznys / str. 4

Pojišťovna uložila  
data v Itálii
Česká pojišťovna 
dokončila stěhování 
1300 serverů do Itálie. 
Přesun proběhl v rámci 
konsolidace datových 
center skupiny Generali. 
str. 5 

Podniky loví lidi 
u konkurence
Takzvaný headhunting 
zažívá nejsilnější vlnu 
zájmu od finanční krize 
v roce 2008. str. 6

 
Cena emisních 
povolenek klesá 
Propad v prvních týdnech 
roku se netýká pouze 
akcií nebo ropy, ale rovněž 
emisních povolenek. str. 8

 
Španělé nemohou 
sestavit vládu
Ve Španělsku je nyní 
pravděpodobnější vznik 
levicové vlády. str. 9
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Hedvábná  
stezka
bývalý ministr zahraničí  
Jan Kohout hovoří o významu 
nového Institutu pro rozvoj 
spolupráce s Čínou.

RozHovoR

str. 10–11

Španělská 
munice
Ministerstvo obrany 
prakticky vyloučilo  
české zbrojaře z tendru  
o minometné náboje.

události

str. 3
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lUbomíR ZaoRálEK:

K vyjádření prezidenta na 
téma smlouvy s norskem: 
1. prezident mě se svým 
nápadem ještě bohužel 
neseznámil. dozvídám 
se o něm z médií.  
2. Ke smlouvě jsou zapotřebí 
vždy dvě strany. tedy nejen 
česká, ale i norská.

twitter.com/e15news

60

58

56

54

50

48

46

44

42

40

2005 2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 2015

56,8

54,3

55,0

46,1 46,2

47,1

51,0

45,9

41,1
41,3

tržby textilek (v miliardách korun)
*odhad s meziročním růstem za leden–listopad 2015

Pramen ATOK

51,7*



| 2 | události

Jak se chválí chlebodárci
Propagandisté hnutí ANO se na Facebooku 
pustili do vlastního předsedy. To musíte vědět: 
„Andrej Babiš je nejoblíbenější politik v zemi, 
ale pořád mu lze vytknout ledacos. Třeba ne-
moderní účes a nedokonalou češtinu.“ Na to se 
nedá říci nic jiného než ano. To jsou jediné ne-
dokonalosti jinak dokonalého ministra financí.

Lidem z Babišova hnutí ovšem vytřely zrak 
Hospodářské noviny. Článkem nazvaným 
„Koprovku prosím“. Redaktorka v něm zpovídá 
Michaelu Bakala, ženu majitele Economie, na 
jejíchž bedrech mimo jiné leží i odpovědnost 
za chod vydavatelství. Ta hovoří třeba o tom, 
jak vytvářela plán byznysových, společenských 
a cestovatelských aktivit rodiny na další půlrok. 
Nebylo to jednoduché, rodina se pohybuje 
v Česku, ve Švýcarsku, USA a Jižní Africe: „Byla 
to nelehká úloha, ale kdyby mě nebavila, tak 
ji nedělám.“ Zvlášť dobře se to muselo číst na 
Ostravsku.

Matěj Stropnický,  nový předseda Strany zele-
ných se účastníkům volebního sjezdu mimo jiné 
svěřil s tím, proč v prezidentské volbě dal hlas 
Miloši Zemanovi. Jak řekl, bylo to proto, že osob-
ně odmítá politiku a politiky, kteří mobilizují 
proti slabým. Zeman ale podle něj v roli stát-
níka zklamal. Takže zelení musejí začít hledat 
člověka, který Zemana v další volbě hlavy státu 
porazí. Kolik bude roků Stropnickému juniorovi 
v roce 2018? Uff, teprve pětatřicet.

n Nový předseda zele-
ných odmítá být středo-
vým politikem. Strana 
tak míří od městských 
liberálů doleva. 

Pavel Otto

Rezignace na dosavadní politiku 
Strany zelených reprezento-
vanou jejími exšéfy Martinem 
Bursíkem a Ondřejem Liškou, 
kteří cílili na městské liberály, 
a příklon k levicovým voličům. 
Změnu ohlásil nový lídr partaje, 
dvaatřicetiletý Matěj Stropnic-
ký, který na víkendovém voleb-
ním sjezdu SZ porazil starostu 
Prahy 4 Petra Štěpánka. 

Donedávna náměstek pražské 
primátorky povede zelené dva 
roky. Čeká ho tedy jak letošní 
souboj o krajská zastupitelstva, 
tak volby do Poslanecké sně-
movny v příštím roce. Hlasy by 

v nich chtěl sebrat nejen ČSSD, 
ale také hnutí ANO, za něž je 
jeho otec Martin Stropnický 
ministrem obrany.

Nový předseda strany, která 
zaznamenala solidní výsledek 
v předloňských komunálních 
volbách, zopakoval, 
že není a nechce 
být středovým 
politikem. „Zelení 
jsou radikální 
strana, namísto 
lhostejnosti 
musíme znovu 
vyvolat zájem. 
Už nikdy nesmí-
me dělat zelenou 
politiku jen pro 
bohaté. Musíme dělat 
takovou politiku, aby si ji 
mohli dovolit všichni,“ prohlá-
sil. Jeho hlavním cílem je, aby se 
SZ opět dostala do dolní komo-
ry parlamentu a do vlády. Vliv 
ztratila v roce 2009 po svržení 
Topolánkova kabinetu.

Stropnický porazil Štěpánka 
už v prvním kole, jeho vítězství 
však bylo těsné. Získal 117 hlasů 
z 222, jeho soupeř 97. Ke zvolení 
bylo potřeba 112 hlasů. „Těsně 
vyhráli i Bush či Klaus, na rozdíl 
od nich jsem nepodváděl,“ ko-

mentoval výsledek.
Šéf pražských zele-
ných Ondřej Mirovský 

charakterizoval 
rozdíl mezi oběma 
soupeři tak, že 
Stropnický se 
neumí dohodnout 
s nikým a Ště-

pánek naopak 
s každým.
Zelení prý vsadili 

na složitější dohadová-
ní, ale i na to, že Stropnický 

dokázal přitáhnout v Praze na 
kandidátce Trojkoalice. Minulý 
rok se pak zviditelnil spory 
v pražské koalici ANO, ČSSD 
a Trojkoalice a stal se jednou 
z hlavních příčin jejího konce.

stropnický: Zelení 
budou radikální

Zápisník  
Jany Havligerové

Protagonisté dne

Matěj stropnický

nový šéf strany zelených

Jiří hlavatý

majitel společnosti juta

Mariano raJoy

předseda lidové strany 

Již v prvním kole volby získal 
pražský zastupitel dost hlasů 
delegátů sjezdu strany na to, aby 
usedl do křesla jejího předsedy. 

str. 2

Navzdory tomu, že výpadek 
byznysu v Rusku jeho podnikání 
hodně nepřeje, firmě se i nadále 
daří posilovat zisk.

str. 4

Ve Španělsku se nedaří sestavit 
vládu. Šéf ve volbách vítězné strany 
v roli nechtěné nevěsty už jen doufá 
ve změnu postoje socialistů. 

str. 9

Stropnický 
porazil Štěpánka, 

když už v 1. kole získal

117
hlasů z 222, zatímco  

jeho rival o dvacet 
méně.

těsně, ale přece. „Těsně vyhráli i Bush či Klaus, na rozdíl od nich jsem nepodváděl,“ komentoval výsledek 
voleb nový předseda Strany zelených.
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n České firmy Poličské 
strojírny a Explosia 
svými nabídkami re-
zort obrany neoslnily. 
Smetanu tak nejspíš 
slízne španělský 
výrobce zastupovaný 
Omnipolem.

Pavel Otto

Místo slibované podpory 
domácího průmyslu opak. 
A navíc obcházení zákona 
o veřejných zakázkách přes 
zásobovací agenturu NATO. 
To jsou hlavní výhrady čes-
kých výrobců 81milimetrové 
munice do minometů vůči 
ministerstvu obrany. Chtějí 

získat už třikrát odložený 
kontrakt za 150 milionů 
korun, který je šitý na míru 
jejich španělskému konku-
rentovi Expalu. Podle nich 
by podobný materiál neměla 
armáda dovážet z ciziny.

Pardubická Explosia 
a Poličské strojírny se přes 
Asociaci obranného průmys-
lu ČR obrátily na šéfa re- 
zortu Martina Stropnického 
(ANO), aby nákup od Expalu 
zastupovaného tuzemským 
Omnipolem zarazil. Minis-
tr odpověděl, že čeká, zda 
budou minomety dodané 
právě Expalem za 60 milionů 
korun – oproti odhadům to 
bylo trojnásobně více – zave-
deny do výzbroje. „Teprve na 
základě tohoto rozhodnutí 

bude nakupována munice 
cestou otevřené soutěže, kte-
ré se české společnosti budou 
moci zúčastnit,“ napsal.

Jak se však ukázalo, 
Stropnický měl asi 
špatné informa-
ce. Už měsíc 
před odeslá-
ním dopisu se 
jeho podří-
zení obrátili 
na agenturu 
NATO, která 
s požadavkem 
na dodávku 
16 tisíc kusů muni-
ce oslovila přímo Expal.

„Pořizovaná munice musí 
být s minomety kompatibil-
ní. Nemusí ale pocházet od 
mateřského výrobce a minis-

terstvo to ani nepožaduje,“ 
hájí zakázku tiskové oddělení 
úřadu. Agentura prý byla vý-
slovně požádána, aby se obrá-

tila i na české výrobce. 
Podle dokumentů, 

které má deník 
E15 k dispozici, 

to však neudě-
lala. Požado-
vaná munice 
je certifiko-
vaná jen pro 

Expal. A další 
podmínkou je 

dostřel do sedmi 
tisíc metrů, byť to 

pro praktické použití 
nemá význam – z minometů 
se střílí do čtyř tisíc metrů.

„Vyvolává to dojem, že 
agentura je využívána 

k obcházení zákona o za-
dávání veřejných zakázek 
s cílem nakupovat u pře-
dem vybraného uchazeče,“ 
míní prezident zbrojař-
ského sdružení Jiří Hynek. 
Proto požádal ministerstvo 
o vyhlášení nového tendru, 
který nebude diskriminovat 
tuzemské firmy. Jediným 
výsledkem je to, že uzavření 
soutěže bylo prodlouženo 
do konce ledna.

Munice do španělských 
minometů není jediným 
případem, kdy ministerstvo 
upřednostňuje cizí zbrojov-
ky. Ty české zůstaly mimo 
hru i v případě střeliva do 
granátometů pro nové útoč-
né pušky CZ 805. Ty dodá 
německá firma.

armádní munice bude asi z ciziny

Vyvolává to 
dojem, že agentura je 

zneužívána k obcházení 

zákona
o zadávání veřejných 

zakázek. 

pražské letiště  Václava Havla bude v únoru ve zkušebním provozu obsluhovat jednadvacetimetrový čtyřnápravový autobus 
značky Mercedes. Na linku 199 mezi stanicí metra Nádraží Veleslavín a letištěm bude nasazen od 10. do 19. února. Společnost Ropid, 
která v metropoli hromadnou dopravu organizuje, chce kromě těchto autobusů vyzkoušet také dvoukloubové vozy. „Zvláště v sezoně 
tato linka nápor turistů nezvládá. Uvidíme, pro který typ autobusu se vedení Prahy rozhodne,“ uvedl mluvčí Ropidu Filip Drápal.

Do RUZyNě Po Více NáPRaVácH
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n Britský premiér 
David Cameron se 
v české metropoli se-
tkal s vřelým přijetím 
a nejasnými sliby.

Marian Hronek

Česká republika nepřijme 
žádná opatření, jež by nějak 
znevýhodnila její občany 
proti ostatním, řekl premiér 
Bohuslav Sobotka svému 

protějšku Davidu Camero-
novi. Ten zavítal do Prahy 
v rámci své kampaně na 
reformu EU, kterou Velká 
Británie podmiňuje své setr-
vání v unii.

Cameron byl přijat vstříc-
ně jak na Hradě u prezidenta 
Miloše Zemana, tak v sídle 
české vlády ve Strakově 
akademii. Pochopení pro 
své záměry našel také u šéfa 
ODS. Jak se ukázalo, jedinou 
skutečně třecí plochou je 

pro Česko Cameronův návrh 
na podmínění některých 
finančních dávek čtyřletým 
pobytem v Británii.

Cameron zdůraznil, že 
britský sociální systém je 
pro cizince abnormálním 
lákadlem. „Například český 
vysokoškolák na tom může 
být díky štědrému systému 
příspěvků lépe jako pomoc-
ná síla v britském supermar-
ketu, než kdyby vykonával 
svoji profesi v České repub-

lice,“ poznamenal s tím, že 
to není smysluplné ani pro 
Británii, ani pro Česko.

Sobotka nato vyjádřil pře-
svědčení, že se nepochybně 
najde alternativní opatření, 
jež by nebylo diskriminační. 
Brusel podle něj intenzivně 
zvažuje plán takzvané „zá-
chranné brzdy“, tedy právo 
členských zemí unie omezit 
počet přistěhovalců v pří-
padě přetížení sociálního 
systému.  více e15.cz

cameron lobboval i v praze
Zemřel europoslanec 
Miloslav Ransdorf
Na následky mozkové 
příhody zemřel v pátek 
v pražském IKEM dva- 
ašedesátiletý poslanec Ev-
ropského parlamentu Mi-
loslav Ransdorf (KSČM). 
Ransdorf byl nejprve 
poslancem Federálního 
shromáždění, poté poslan-
cem sněmovny a v roce 
2004 získal mandát do 
Bruselu. V europarlamen-
tu by ho měl nahradit bý-
valý europoslanec Jaromír 
Kohlíček.  více e15.cz
 

V Praze přistála první 
skupina běženců z Iráku 
Na letišti Václava Havla 
včera přistálo letadlo se 
skupinou deseti křesťan-
ských uprchlíků z Iráku 
a hned poté byla převeze-
na do rekreačního středis-
ka Okrouhlík u Jihlavy.  

Mýtné by mohla vybírat 
slovenská firma
Ministerstvo dopravy se 
zabývá nabídkou výběr-
čího mýta na Slovensku, 
firmy Skytoll, že od roku 
2017 na tři roky převezme 
správu mýtného systému 
v Česku. Ministerstvo letos 
už nestihne tendr na pro-
vozovatele vypsat. /čtk/

Krátce
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slabý východ. Producent 
technických textilií královédvor-
ská Juta sice loni zvedl tržby 
o sto milionů na 7,1 miliardy 
korun. Pro firmu to však je nízký 
růst zapříčiněný výpadkem 
byznysu v Rusku. Fo

to
 č

tk

n Domácí výrobci tex-
tilu a oděvů znovu našli 
místo na slunci a zve-
dají tržby. Nepřeje jim 
však výpadek byznysu 
v důležitých východ-
ních odbytištích. 

Daniel Novák

Pokud si tuzemské textil-
ní a oděvní podniky udrží 
tempo růstu vykázané do 
loňského listopadu, mají 
s tržbami šplhajícími 
k 52 miliardám korun 
našlápnuto k nejlepšímu vý-
sledku od krize. Přesto mohl 
být byznys ještě úspěšnější, 
turbulence ve světě ale do-
mácím textilákům nepřály.

„Kdyby nebylo výpadku 
v Rusku a Africe, mohl být 
výsledek ještě lepší,“ řekl de-
níku E15 Jiří Česal, výkonný 
ředitel Asociace textilního, 
oděvního a kožedělného prů-
myslu. Výrobcům se naštěstí 
daří nahrazovat výpadky 
na jiných trzích. Například 
v Evropské unii či Americe. 

Trend potvrzuje i Český 
statistický úřad. Databá-

Tkalce trápí Rusko, ale rostou

V Česku se budou od letoš-
ního druhého pololetí do 
konce roku 2020 zřejmě 
souběžně vysílat televizní 
programy ve dvou stan-
dardech DVB-T a DVB-T2. 
Počítá s tím návrh Strate-
gie zemského digitálního 
vysílání.

Důvodem plánovaného 
zhruba 4,5letého souběhu 
je podle předkládajícího 
ministerstva průmyslu 
a obchodu snaha o sociálně 
citlivý přístup, který by měl 
co nejvíce kopírovat délku 
běžné výměny televizních 
přijímačů v domácnostech 
za nové inovované techno-
logie umožňující kvalitnější 
příjem DVB-T2.

„Navržený postup respek-
tuje i mezinárodní souvis-

losti a očekávaná rozhodnu-
tí na úrovni EU v průběhu 
první poloviny tohoto roku, 
například stanovení data 
uvolnění kmitočtů pásma 
700 megaherzů,“ 
uvedl mluvčí 
ministerstva 
František 
Kotrba.

Zemské 
digitální 
vysílání 
je jedinou 
bezplatnou 
platformou 
příjmu volně 
dostupného tele-
vizního vysílání. Vy-
užívá ji více než 60 procent 
českých domácností. 

Pro přechod na nový 
standard hovoří jednak plá-

nované zmenšení rozsahu 
kmitočtového pásma UHF 
(470 až 790 megaherzů) ve 
prospěch mobilních sítí 
a zároveň zvyšování kvality 

televizního obrazu 
a růst počtu pro-

gramů.
Technolo-

gii DVB-T2 
testují České 
radiokomuni-
kace. K příjmu 
jsou potřeba 

televizory 
vybavené pří-

slušnou techno-
logií. Podle studie 

společnosti Grant 
Thornton vyjde přechod na 
DVB-T2 české domácnosti 
do konce roku 2020 na 
20,8 miliardy korun. /čtk/ 

do roku 2020 bude třeba mít 
televizi s příjmem dvb-T2

alza.cz

Největší tuzemský internetový 
obchod Alza.cz zvýšil v roce 2014 
zisk meziročně o devět procent na 
470 milionů korun. Tržby stouply 
o 27 procent na 11,5 miliardy 
korun, vyplývá z výroční zprávy 
společnosti. Výsledky za loňský 
rok firma nezveřejnila. Společnost 
loni otevřela nové prodejny v Praze 
a v Plzni a pokračovala v expanzi 
na Slovensko a do dalších zemí EU. 
Nejvíce objednávek mimo Česko 
má v Británii a v Německu. Nyní 
provozuje v Česku 34 prodejen 
a 50 výdejních AlzaBoxů.

Meopta-optika 

Producent sportovních dalekohledů 
a puškohledů, přerovská společnost 
Meopta-optika, zvedla v loňském 
roce tržby o 8,5 procenta na 
2,12 miliardy korun. Hospodaření 
má být znovu ziskové. Předloni 
firma vydělala pouze čtyři miliony 
korun čistého, oproti 59 milionům 
v roce 2013.  

Výsledky
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Rovněž v letošním roce 
zůstává šéf Juty nohama na 
zemi. „Budeme se muset 
i nadále vyrovnávat s ne-
logickou situací, kdy cena 
ropy je na nízké úrovni, ale 
námi nakupované suroviny, 
tedy polymery z ní vyrobe-
né, se drží vysoko. S tím se 
musíme poprat a nepodlé-
hat panice,“ sdělil Hlavatý. 

Navzdory negativním 
okolnostem na trhu zůstává 
mírným optimistou pro 
letošní rok také šéf textilác-
ké asociace Česal. Výzvou 
pro domácí producenty ale 
podle něj bude obchod. Tedy 
aby zvládli prodat, co utkají 
nebo ušijí. Například jako 
výrobce spodního prádla 
Timo, který letos plánuje 
posílit byznys rozšířením 
sítě prodejen na padesát, 
tedy na dvojnásobek sou-
časného stavu.

Tescan orsay

Výrobce mikroskopů brněnská 
skupina Tescan Orsay loni zvýšila 
tržby o 22 procent na 79 milionů 
amerických dolarů (skoro dvě 
miliardy korun). Dařilo se rovněž 
hlavnímu závodu v Brně, který 
zvedl tržby o půl miliardy na 
1,6 miliardy korun. Moravský Tescan 
investuje v zahraničí. Loni například 
koupil americkou firmu AppFive, 
která vyvíjí softwarová řešení pro 
částicovou optiku. /čtk/ 

ze zahraničního obchodu 
ukazuje zatím jen čísla do 
konce loňského listopadu, 
naznačuje však již, že export 
vybraného textilu a oděvů 
do Ruska letos nepřevýší 
jednu miliardu korun. Tedy 
hodnotu, na niž byli produ-

centi zvyklí v posledních 
třech letech. 

Protichůdné trendy zasa-
hují i výrobce, kteří se za-
měřují na technické textilie 
například pro stavebnictví 
nebo zemědělství. Příkladem 
je královédvorská Juta. Její 

tržby se předloni poprvé do-
staly na sedm miliard korun, 
loni vzrostly na 7,1 miliardy. 
Nad slabším růstem majitel 
Juty Jiří Hlavatý nejásá. Za 
příčinu označil mimo jiné 
právě výpadek byznysu 
v Rusku. 

Výměna 
přijímačů při 

přechodu na modernější 
normu televizního 

vysílání vyjde Čechy až na

21
miliard korun. 
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Marek Schwarzmann

Česká pojišťovna koncem 
minulého roku dokončila 
stěhování 1300 serverů 
do Itálie. Přesun proběhl 
v rámci plánu konsolidace 
datových center skupiny Ge-
nerali, jíž je Česká pojišťovna 
součástí. Skupina předpoklá-
dá, že centralizací by mělo 
dojít k provozním úsporám 
v objemu zhruba sto milionů 
eur. Projektu se ještě účastní 
pojišťovny koncernu Gene-
rali v Itálii, Francii, Němec-
ku, Rakousku a Maďarsku. 
Následovat budou i ostatní 
státy, kde skupina působí.

„Česká republika je první 
zemí skupiny Generali, kde 
přesun datových center 
úspěšně skončil. V současné 
době již naši IT experti na 
celý systém dohlížejí a spra-
vují ho na dálku z Prahy,“ 

Česká pojišťovna přesunula 
datové centrum do Itálie

Strojírenský holding 
ČKD po dvanácti le-
tech může opět změ-
nit vlastníka. Byznys 
hodně zaměřený na 
ruský trh nevzkvétá.

Vladan Gallistl, Jiří Zatloukal

Zdá se, že strojírenský 
holding ČKD je pro své 
majitele zakletý. Nejprve 
ho v období divokého 
kapitalismu ke krachu 
přivedl jeden z „kapitánů 
průmyslu“ Jiří Maroušek. 
Před dvanácti lety ho pak 
ovládla skupina 11 Fite 
Petra Speychala. A ten teď 
podle dvou na sobě nezá-
vislých zdrojů celý holding 

celý článek najdete  
v aktuálním vydání týdeníku

rozprodává. „Nabízí to sám 
českým průmyslníkům, 
nicméně je to prý docela 
vybydlené,“ potvrdil prodej 
týdeníku Euro investiční ban-
kéř, který si nepřál uvést své 
jméno. Speychal na otázky 
ohledně prodeje nereagoval.

Už na konci loňského 
roku přitom Speychal nabídl 
k prodeji jednu z firem 
holdingu samostatně, ČKD 
Elektrotechniku. 

Podle dalšího hlasu 
z trhu není kvůli nepříznivé 
konjunktuře oboru o sku-
pinu příliš velký zájem. 
Speychalův byznys je hodně 
zaměřený na ruský trh, který 
rozhodně nevzkvétá. Podni-
katel Speychal má problémy 
rovněž s tuzemskou justicí. Je 
podezřelý z daňových úniků. 
Na podzim 2014 u něj policie 
provedla razii. Speychal byl 
tehdy společně s dalšími 
sedmdesáti lidmi vyslýchán, 
ale nebyl obviněn.

Miliardář 
speychal 
rozprodává 
ČKd

přesouvá datacentra na dvě 
místa v Evropě: do Cách 
v Německu a do italského 
Mogliano Veneto u Benátek.

Svým rozsahem šlo podle 
vyjádření techniků České 
pojišťovny o největší přesun 
infrastruktury nejen v Čes-
ku, ale i v rámci Evropy.

řekl ředitel IT provozu České 
pojišťovny Petr Štengl.

Cílem stěhování IT infra-
struktury do společného 
centra bylo také sjednocení 
a zefektivnění některých 
procesů, jako třeba přechod 
na bezpapírový oběh inter-
ních dokumentů. Generali 
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Produkce surového železa 
v tuzemských hutích se 
v loňském roce meziročně 
snížila o 2,9 procenta na 
zhruba čtyři miliony tun. 
Hutě vyrobily i méně surové 
oceli, a to 5,26 milionu tun, 
to je o 1,8 procenta méně 
než v roce 2014. Vyplývá to 
z předběžných dat asociace 
Hutnictví železa. Hlavním 
důvodem poklesu je uzavře-
ní ocelárny Vítkovice Steel 
v Ostravě. Provoz ukončila 
na konci loňského září.

Asociace 
upozornila, že 
roční objem 
výroby je 
nadále pod 
úrovní, 
kterou tu-
zemské hutě 
vykazovaly 
před světovou 
hospodářskou 
krizí. Například 
v roce 2007 se oceli 
v Česku vyrobilo přes sedm 
milionů tun, loni to bylo 

o více než čtvrtinu 
méně. 

Sdružení 
Hutnic-
tví železa 
s propadem 
produkce po-
čítalo. Podle 

analýzy, kte-
rou představilo 

loni v květnu, 
by se kvůli zavření 

ostravské hutě měla 
výroba snižovat ještě letos. 
Poté by však měl následovat 

| 6 | byznys

Před krizí 
v roce 2007 

se v Česku vyrobilo 
přes sedm milionů tun 

surové oceli. Loni to bylo

o 1/4
méně. 

A1
60

0
0

0
26

0
 

 in
ze

rc
e

n V řadě klíčových 
pracovních profesích 
v České republice je 
takřka plná zaměstna-
nost. Tuzemské pod-
niky narazily na strop 
pracovního trhu. 

Jaroslav Bukovský

Kandidáty pro klíčové pra-
covní pozice už není v Česku 
kde brát, manažeři tak stále 
častěji sázejí na služby lovců 
schopných lidí. Takzvaný 

headhunting neboli přetaho-
vání mozků od konkurence 
zažívá v posledních měsících 
nejsilnější vlnu zájmu od 
finanční krize v roce 2008. 
V některých profesích jde 
často o jediný nástroj, kterak 
pracovní pozici obsadit. 

„Stále více firem naráží na 
realitu pracovního trhu, kdy 
v některých oborech žádní 
volní uchazeči splňující 
náročné požadavky firem 
prostě nejsou nebo se dají 
počítat na prstech jedné 
ruky,“ uvádí expert perso-
nální agentury Manpower 

Group Jan Šindelář. Head-
hunterský byznys tak zažívá 
žně. „Nárůst kontraktů se 
oproti loňsku pohybuje 
v desítkách procent,“ dodává 
David Petrů z poradenské 
firmy Hill International. 

Úzkým hrdlem domácího 
pracovního trhu jsou přede-
vším specialisté z technic-
kých oborů a informačních 
technologií. Právě v těchto 
vodách působí lovci nejčas-
těji. „V obou oborech je zhru-
ba pětina pozic obsazována 
tímto způsobem a tendence 
je rostoucí,“ říká Jitka Sou-

čková z personální agen-
tury Grafton Recruitment. 
Dalším segmentem ekono-
miky, v němž společnostem 
přestávají stačit kandidáti, 
jsou podle ní finance.

Vůbec nejčastějším cílem 
v hledáčku headhunterů je 
střední technický personál 
výrobních společností. Oroti 
minulým létům společnosti 
tímto způsobem stále častěji 
obsazují i svůj top mana-
gement. „Poptávka firem 
setrvale roste, intenzita 
headhuntingu ale přitom 
stále ještě nedosahuje úrovně 

před finanční krizí,“ dodává 
Šindelář. 

Zvýšený zájem o přetaho-
vání mozků podle odborníků 
započal už v roce 2014, teprve 
loni se ale byznys spolu se 
strmě rostoucí ekonomikou 
dostal do otáček. „Firmy však 
mnohem více než v minulosti 
sledují náklady, a tak obvyk-
lou cestou nebývá uchazeče 
přeplatit, ale spíše ho za-
ujmout specifickou nabídkou 
či odlišnou firemní kultu-
rou,“ dodává Andrea Linhar-
tová Palánová z poradenské 
firmy PwC.  názory str. 13

Firmy loví zaměstnance 
stále více u konkurence

Konec Vítkovic srazil výrobu
Ceny povinného ručení 
loni vzrostly o procento

Ceny povinného ručení se loni 
zvýšily v průměru o jedno 
procento na 2775 korun. 
Pojišťovny na tomto typu 
pojištění tratí ročně dvě 
miliardy korun, ekonomická 
ztráta byla loni opět asi deset 
procent ročního pojistného. 
Důvodem jsou stále rostoucí 
náklady na pojistné plnění.

Pobočka Bank of China 
otevře v Česku na jaře

Čtvrtá největší banka v Číně 
Bank of China zprovozní na 
jaře v Česku pobočku pro 
veřejnost. Sídlit bude v praž-
ském Florentinu. Banka 
zatím řídí středoevropské 
aktivity z Budapešti.

Výnosy z dražeb spadly 
pod 2,5 miliardy korun
V Česku se v loňském roce 
uskutečnilo 2990 dražeb, což 
je o 174 méně než předloni. 
Výnosy klesly o 498 milionů 
na 2,4 miliardy korun. Nejak-
tivnějším dražebníkem byla 
firma Rak CZ, která utržila 
791 milionů. Druhá byla s vy-
draženými 528 miliony spo-
lečnost Prokonzulta následo-
vaná firmou Eurodražby.cz se 
228 miliony korun. /čtk/ 
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až do roku 2020 postupný 
nárůst.

Objem tuzemské spotřeby 
ocelářských výrobků naopak 
podle předběžných dat do 
loňského listopadu vzrostl 
o více než pět procent. „Na 
tomto nárůstu se podílí 
především nárůst objemu 
dovozu o 6,5 procenta. Podíl 
importu na tuzemské spotře-
bě ocelářských výrobků se 
stále pohybuje kolem 
75 procent,“ řekl za asociaci 
Ludvík Vala. /čtk/ 



Moravskoslezský kraj jako jediný  
v zemi přispěje žadatelům  
o kotlíkové dotace z vlastního rozpočtu
ZHRUBA PŮL MILIARDY KORUN ROZDĚLÍ BĚHEM LETOŠNÍHO ROKU MORAVSKOSLEZSKÝ 
KRAJ MEZI SVÉ OBČANY V RÁMCI DOTAČNÍHO PROGRAMU „KOTLÍKOVÝCH DOTACÍ“ 
NA VÝMĚNU STARÝCH NEEKOLOGICKÝCH KOTLŮ NA PEVNÁ PALIVA 

Lidé, kteří si chtějí pořídit nový eko-
logický kotel, mají čas do konce led-
na, aby si promysleli, zda o dotaci 
požádají. Žádosti budou moci jednot-
livé domácnosti předkládat od  1. úno-
ra do 29. dubna. Výše nové dotace 
bude odstupňovaná podle typu kotle 
– 70 až 80 procent nákladů domácnos-
tí z maximální částky 150 tisíc korun. 
Záležet bude také na tom, zda je dům 
v oblasti, která má se znečištěným 
ovzduším dlouhodobý problém. V ta-
kovém případě získá žadatel další 
pětiprocentní výhodu.

Vzhledem k tomu, že v okresech 
Moravskoslezského kraje je tradičně za-
znamenávána největší hustota spalování 
tuhými palivy z celé ČR, je vlastně lo-
gické, že původní myšlenka na obměnu 
starých kotlů se zrodila v hlavách 
tehdejšího náměstka hejtmana pro 
životní prostředí Miroslava Nováka 
a pracovníků tohoto odboru Krajského 
úřadu Moravskoslezského kraje.

Vzpomenete si, jak vlastně kotlíkové 
dotace začaly? 

Bylo to na počátku roku 2011 a pro-
sadit tuto myšlenku bylo hodně těžké. 
Byl jsem přesvědčen, že pokud máme 
opravdu řešit problém ovzduší v kra-

ji a především na Karvinsku a Os-
travsku, musíme řešit tzv. domkaře 
a vycházet z toho, že už nechtějí to-
pit plynem, protože je drahý, a pro-
to se od něj většina z nich odstřihla. 
Bylo mi jasné, že bychom je měli ne-
chat topit tradičním uhlím, ale v mo-
derních kotlech. Mnoho ekologů a ze-
lených si však po seznámení s tezemi 
projektu skoro klepalo na čelo. Přitom 
podkladů bylo dost, vycházelo se ze 
studií a koncepčních materiálů zpra-
covaných odborníky z VŠB�TU, VŠE 
v Praze, příslušných ministerstev, Aso-
ciace podniků topenářské techniky, 
ČHMÚ apod. No, a vidíte – dnes je 
z toho celorepublikový projekt za  
devět miliard korun podporovaný Ev-
ropskou komisí s ambicí přeshraniční 
spolupráce s Polskem.

Také v letošním roce budou moci 
občané čerpat prostředky na výměnu 
starých neekologických kotlů na pev-
ná paliva s ručním přikládáním za ko-
tle na pevná paliva, biomasu nebo 
kombinaci obou (vždy s emisní třídou 
5+), tepelná čerpadla a plynové 
kondenzační kotle.

Naším cílem je, aby se co nejvíce 
domácností rozhodlo vyměnit ne-

ekologické kotle za moderní a mno-
hem vlídnější k životnímu prostředí. 
Oslovil jsem proto krajské zastupi-
tele, aby podpořili návrh navýšit dota-
ce o dalších pět procent z rozpočtu kra-
je, a jsem velmi rád, že tento návrh byl 
schválen. Rovněž jsem požádal sta-
rosty obcí a primátory měst, aby své 
občany podpořili stejným způsobem. 
Nový kotel tak bude pro lidi mnohem 
dostupnější. 

Obcí, které se rozhodly přispět 
na výměnu kotlů ze svého rozpočtu, 
je už na osmdesát, kraj za ně dokonce 
převezme veškerou administraci 
a obecní příspěvek předfinancuje. 

Je to proto, aby žadatelé dostali vše 
v jedné platbě a nemuseli obcházet 
různé úřady. Umožnili jsme i posílání 
žádostí o dotaci poštou, aby lidé ze 
vzdálenějších míst kraje nemuseli jet 
do krajského města s jednou obálkou. 
Zřízena byla speciální telefonní linka 

pro dotazy žadatelů, speciální „kotlík-
ová kalkulačka“ zase pomůže spočítat, 
na jakou dotaci mohou dosáhnout, 
a po zadání určitých parametrů 
i úsporu s pořízením nového kotle. 
V přízemí budovy krajského úřadu 
je od Nového roku kancelář, v níž 
zájemcům poskytujeme  konzultace. 

Kvalita ovzduší v kraji se proti 
minulým letům zlepšila a snížila se 
i rozloha oblastí se zhoršenou kva-
litou ovzduší. To je určitě pozitivní 
a nadějná zpráva. 

I když se nejedná o žádný výrazný 
skokový posun, je znát, že inten-
zivní práce Moravskoslezského kra-
je a jeho krajského úřadu, ať už se 
jedná o tlak na ekologizaci provozů ze-
jména velkých znečišťovatelů, či na-
startovanou podporu výměny lokál-
ních topenišť, nese výsledky. Jsem 
přesvědčen o tom, že se nám tento 
pozitivní trend podaří udržet.

Moravskoslezský hejtman Miroslav Novák: 
„Naším cílem je, aby se co nejvíce 
domácností rozhodlo vyměnit neekologické 
kotle za moderní a mnohem vlídnější 
k životnímu prostředí. Oslovil jsem proto 
krajské zastupitele, aby podpořili návrh 
navýšit dotace o dalších pět procent 
z rozpočtu kraje, a jsem velmi rád, že tento 
návrh byl schválen.“
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n Propad ceny  
je hlubší, než  
obchodníci  
s povolenkami čekali.

Vladan Gallistl

Brutální propad v prvních 
týdnech roku se netýká pou-
ze akcií nebo ropy, ale rovněž 
emisních povolenek. Jejich 
cena zažívá doslova volný 
pád. „Emisní povolenka se 
pohybuje na ceně 6,35 eura 
za tunu, přitom ještě před 
měsícem stála více než 
8,5 eura za tunu, takže se 
bavíme o měsíčním pokle-
su o téměř třicet procent,“ 

upozorňuje Anatoly Stolbov, 
hlavní analytik obchodníka 
s povolenkami Virtuse Ener-
gy. V minulém týdnu se cena 
povolenky dostala dokonce 
pod šest eur za tunu.

Loni v lednu se povolenka 
obchodovala zhruba za  
7,3 eura za tunu vypuště-
ných skleníkových plynů. 
Za pádem cen povolenek 
je podle odborníků několik 
faktorů. „Významný propad 
cen povolenky v roce 2016 
lze vysvětlit propadem cen 
komodit ovlivňujících cenu 
elektřiny, jako je ropa, plyn 
či uhlí, a obecně negativním 
sentimentem v energetickém 
sektoru,“ říká Ladislav Kříž, 

emisní povolenky 
zažívají volný pád

Přecitlivělé 
trhy
Spojení „iracionalita trhů“ 
představuje pro leckoho 
úsměvné oxymóron. Zdá se 
však, že bychom si na něj 
pomalu měli začít zvykat. 
Účastníci finančních trhů 
totiž čím dál více utápí svá 
rozhodnutí ve změti nejas-
ných signálů a marných 
nadějí. Úvod letošního roku 
je toho zářným příkladem. 
Obavy ze zpomalení růstu 
čínského hospodářství 
vyvolaly vlnu výprodejů 
napříč akciovými trhy. Co 
naplat, že utlumení dyna-
miky s největší pravděpo-
dobností proběhne řízeně 
a graduálně. Co naplat, že 
čínský problém na stole 

leží už nějaký ten pátek. 
Pro investory šlo o signál 
k přehodnocení vlastních 
očekávání a basta. Ano, 
lze namítnout, že úprava 
očekávání představuje onu 
toužebnou racionalitu. Jsou 
to přece očekávání, která 
determinují vývoj v cenách 
aktiv, a jestliže jsou prach- 
bídná, je výprodej rizikové 
části portfolia nasnadě. Kdo 
by si přece koupil akcie, 
když nevěří v jejich růst? 
Problémem je však proces 
budování očekávání. Ten se 
stává čím dál více nárazo-
vým, bezmyšlenkovitým. 
Jak jinak vysvětlit bezbřehé 
nadšení, které na trzích 
zavládlo s pouhým názna-
kem dalšího (již tak nepříliš 
účinného) uvolnění měnové 
politiky ECB? Riziková 
aktiva se najednou těší 
poptávce a čínské problémy 
jsou historií. Takhle však 
zdravé chování racionální-
ho trhu nevypadá.

Autor je analytikem Patria Finance

Z parketu

Jan Šumbera

Ceny ropy stouply  
o deset procent
Ceny ropy se v pátek zvýšily 
o zhruba deset procent 
a jak u ropy Brent, tak 
u WTI se dostaly nad 32 do- 
larů za barel. Vzestup 
iniciovalo chladné počasí 
v USA a v Evropě a urychlila 
jej snaha investorů vytěžit 
zisky ze sázek na cenový 
pokles.   sledujte e15.cz

Výrobci svolají  
v USA pět milionů aut 
Automobilky musí ve 
Spojených státech svolat do 
servisů dalších pět milionů 
vozů vybavených problé-
movými airbagy japonské 
Takaty. Rozhodl o tom 
americký Národní úřad pro 
bezpečnost silničního pro-
vozu. Celkový počet vozů 
svolávaných v USA kvůli 
těmto airbagům se tak zvy-
šuje na zhruba 24 milionů. 

Google doplatí na daních 
130 milionů liber 
Americký internetový 
gigant Google doplatí v Bri-
tánii na daních 130 mi- 
lionů liber (4,6 miliardy ko-

run). Firma se na doplatku 
dohodla poté, co britské 
daňové úřady provedly 
„otevřenou kontrolu“ jejího 
účetnictví. Zatímco ministr 
financí dohodu přivítal, 
opozice i někteří experti ji 
podle stanice BBC kritizují 
jako příliš výhodnou pro 
Google.  více e15.cz

Írán koupí 114 airbusů 

Írán potvrdil, že uzavře 
kontrakt na nákup 114 leta-
del od evropského výrobce 
Airbus. Smlouvu podepíše 
prezident Hasan Rúhání ve 
středu, kdy bude na oficiál-
ní návštěvě Francie. Celkem 
bude Írán v horizontu 
následujících let potřebovat 
až 500 nových letadel.

Tisk: O emisním podvodu 
věděli sekční šéfové VW
Téměř všichni vedoucí 
pracovníci automobilky 
Volkswagen, kteří se v od-
dělení pro vývoj motorů za-
bývali problematikou emisí, 
věděli o manipulaci s jejich 
měřením od roku 2006. 
Podle listu Süddeutsche 
Zeitung to vyplývá z vyšet-
řování skandálu. /čtk/

Krátce

Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,569

Čína 1 3,801

Dánsko 1 3,622

EMU 1 27,025

Chorvatsko 1 3,524

Japonsko 100 21,148

Kanada 1 17,645

Maďarsko 100 8,660

Norsko 1 2,856

Polsko 1 6,062

Rusko 100 31,445

Švédsko 1 2,915

Švýcarsko 1 24,680

Turecko 1 8,297

USA 1 25,002

Velká Británie 1 35,817

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 22. 1. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 59,60 6,43

ČEZ 382,80 1,84

Erste Bank 713,00 5,63

Fortuna 77,85 1,50

Kofola 483,50 -0,51

KB 4855,00 4,52

NWR 0,06 0,00

O2 CR 251,00 -0,95

Pegas 700,00 0,00

Philip Mor. ČR 11 920,00 -0,20

PLG 207,60 -0,43

TMR 610,00 0,00

Unipetrol 158,00 0,25

VIG 615,00 4,15

Celkový objem (v tisících korun) 581 282,58

Akcie na pražské burze 22. 1. 2016 

mluvčí polostátního energe-
tického kolosu ČEZ. 

Kromě vývoje na finanč-
ních trzích a negativního po-
stoje investorů vůči energe-
tice se na propadu podepsala 
podle Stolbova i teplá zima. 
Ta panovala zejména během 
prosince. „Prudký pokles 
cen pravděpodobně způsobil 
prodej přebytečného hedgin-
gu tepláren, které se dostaly 
do přebytku vzhledem k tep-
lému počasí,“ dodává. Jedno-
duše řečeno: teplárny měly 
příliš mnoho povolenek, 
kterých se zbavily. Zvýšená 
nabídka povolenek na trhu 
způsobila pokles ceny. 

Dramatický propad cen 
povolenek ale obchodníky 
zaskočil. „Pokles je hlubší, 
než si kdokoli na trhu vůbec 
dokázal představit,“ zdůraz-
ňuje Stolbov. Podle něj totiž 
nemají emisní povolenky 
na rozdíl od jiných komodit 
dlouhodobý pesimistický 
výhled. Důvodem je příznivý 
postoj evropských politiků 
k regulaci emisí. 

Ostatně i odhady na letoš-
ní rok byly výrazně výše. „Na 
rok 2016 renomované ana-
lytické domy předpovídaly 
cenu mezi devíti a deseti 
eury, což je zatím jinde o tři 
eura,“ konstatuje Kříž.

teplo. Snížení ceny povolenek napomohla mírná zima. Teplárny 
tak přebytečné povolenky vrhly na trh.
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Jan Stuchlík

Trh s ukládáním přebyteč-
né elektřiny rychle roste. 
Na konci minulého roku se 
celosvětově připravovala 
stavba úložišť s cel-
kovou kapacitou 
1,6 gigawattu. 
Velkokapacit-
ní úložiště 
jsou v kurzu 
hlavně ve 
Spojených 
státech 
a Japonsku, 
uvádí studie 
konzultantské 
firmy IHS. 

Boom bateriových 
skladišť elektřiny se čeká 
také v Německu. Společnost 
Steag oznámila na konci 
loňského roku stavbu šesti 
patnáctimegawattových 

úložišť u svých elektráren. 
Firma na to nebude potře-
bovat státní podporu. Pro-
jekty hodlá uživit prodejem 
regulační energie správcům 
přenosových soustav.

Celkem se letos 
v Německu chystá 

stavba nejméně 
osmi úložišť, 

hlásí studie 
berlínské 
firmy BuroF. 
V uplynu-
lých letech 

vzniklo 
dohromady 

deset úložišť.
Jak upozorňuje 

společnost Poyry 
Management, velká úložiště 
nečeká snadný život, pro-
tože cena regulační energie 
právě i kvůli přírůstku 
úložišť klesá.  více e15.cz

n Ve Španělsku je nyní pravděpodobnější vznik 
levicové vlády. Socialisté ale nejsou nadšení 
z vyjednávacího postupu hnutí Podemos. 

rajoy živí šanci na velkou koalici
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Letos se  
jen v Německu 
chystá stavba

8
velkokapacitních 

úložišť  
elektřiny.

zahraničí

Ciudadanos (Občané), jejichž 
čtyřicet poslanců je ochot-
ných při hlasování o důvěře 
neblokovat vznik stabilní 
vlády s reformním progra-
mem. V pořadí druzí socialis-
té spolupráci s konzervativci 
vylučují. Stejně tak i pro-
testní hnutí Podemos, které 
skončilo na třetím místě. 

Rajoy přesto doufá, že se 
nakonec v zájmu stability 
dohodne s tradičním socia-
listickým rivalem na velké 
koalici. „Existuje alternativa 
– vláda složená ze socialistů, 
Podemos, Sjednocené levice 
a všech regionálních stran 
za nezávislost. Ale bude 
páchat velké škody naší zemi 
a nebude schopna vládnout, 
jelikož máme většinu v sená-
tu,“ varoval premiér. 

Lídr krajně levicových 
Podemos Pablo Iglesias, 
který disponuje 69 poslanci, 
dal v pátek najevo, že o spo-
lupráci se socialisty stojí. 
Jejich šéf Pedro Sánchez 

však neprojevil nadšení nad 
tím, že se o návrhu dozvěděl 
zprostředkovaně od krále, 
a zůstává opatrný. Iglesias 
si navíc vymiňuje, že bude 
v případné „vládě změny“ 
vicepremiérem, a klade si 
i další podmínky. „Poprvé 
v životě jsem slyšel nabídku 
na vytvoření vlády, která 
vážně uráží oslovovanou 
stranu,“ komentoval na Fa-
cebooku jeho plán někdejší 
předseda socialistů Alfredo 
Pérez Rubalcaba. Problé-
mem při vytváření takovéto 
koalice může být i rozdílný 
postoj případných partnerů 
ke katalánským separatistic-
kým tendencím.

Rajoy neustále apeluje 
na ostatní politiky, že země 
potřebuje vládu se širokým 
mandátem, aby mohla 
pokračovat v hospodář-
ském oživování po letech 
krize. Stabilitu podle všeho 
preferují i její obyvatelé. 
Aktuální průzkum ukazuje, 
že 61 procent Španělů nestojí 
o další volby a přeje si raději 
kompromisní dohodu. Král 
bude pokračovat v rozho-
vorech s představiteli stran 
tento týden.

mezi svými. Mariano Rajoy 
vysvětloval lidovcům v Cordo-
bě, proč odmítl nabídku krále, 
aby zformoval kabinet.

Karolína Flaszová

Rozhovory o nové španěl-
ské vládě se ani měsíc po 
volbách příliš neposunuly. 
Role prostředníka se ujal 

král Felipe VI., průlom však 
nezajistil. Dosavadní lidovec-
ký premiér Mariano Rajoy 
odmítl nabídku k sestavení 
kabinetu, jelikož nemá dosta-
tečnou podporu. Socialisté 

mu v sobotu vzkázali, aby se 
o to pokusil, nebo se snahy 
definitivně vzdal. 

S nejasným volebním vý-
sledkem se potýkají všechny 
strany. Lidovci sice mají 
nejvíc křesel, k většině jim  
však ve 350členné dolní ko-
moře parlamentu chybí  
53 mandátů. Ty jim nemohou 
poskytnout ani centrističtí 

skladišť elektřiny 
rychle přibývá

Bývalý newyorský starosta 
a mediální magnát Michael 
Bloomberg zvažuje kan-
didaturu na amerického 
prezidenta. Napsal to list 
The New York Times. Podle 
něj by třiasedmdesátiletý 
Bloomberg vedl kampaň jako 
nezávislý kandidát a je při-
praven na ni vydat miliardu 
dolarů.

Bloomberg je podle listu 
znepokojen převahou Donal-
da Trumpa mezi republiká-
ny, přehmaty Hillary Clinto-
nové a vzestupem senátora 
Bernieho Sanderse mezi 
demokraty. Bloomberg proto 
instruoval své poradce, aby 
připravili plány pro kampaň 
před prezidentskými volba-
mi letos v listopadu. /čtk/

Bloomberg zvažuje 
boj o Bílý dům 

Syrské jednotky  
dobyly baštu povstalců 
Syrská armáda dobyla 
město Rabíja, posled-
ní baštu protivládních 
sil v provincii Latákíja. 
Ofenzivu podpořila ruská 
armáda. Vláda posílená 
tímto úspěchem nehodlá 
dělat ústupky na jedná-
ních o syrské krizi, která 
tento týden startují v Že-
nevě.  více e15.cz
 

Britští dopravci  
chtějí v Calais vojáky 
Sdružení britských dál-
kových dopravců vyzvalo 
Francii, aby k ochraně 
kamionů před migranty 
směřujícími do Británie 
nasadilo do Calais vojáky. 
Výzva přišla poté, co byl 
přístav v sobotu kvůli 
migrantům snažícím se 
proniknout na trajekt 
dočasně uzavřen. /čtk/ 

Krátce
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Pan Tvrdík se vydal jedním 
směrem, já jiným
n Jan Kohout založil Institut nové hedvábné stezky.  
Minulý týden uspořádal první seminář o spolupráci  
Česka a Číny. Mezi účastníky chyběli zástupci vlivné  
Česko-čínské smíšené obchodní komory, které šéfuje 
Jaroslav Tvrdík. „Každý se tématu Číny věnujeme z jiného 
konce. My nemáme ambici říkat českým firmám, s kým  
mají spolupracovat na čínské straně, nebo organizovat 
návštěvy a delegace,“ říká Kohout, který působí také  
jako poradce prezidenta Miloše Zemana pro Čínu.

Jan Stuchlík

 V Česku už působí něko-
lik spolků, komor či firem, 
které se zabývají kontakty 
s Čínou. Čím se od nich liší 
váš Institut nové hedvábné 
stezky?
Hlavní důvod založení 
institutu je samotná čínská 
iniciativa nové hedvábné 
stezky. Považuji ji za dlou-
hodobou strategii, která 
má globální dosah a přináší 
celou řadu příležitostí pro 
všechny zúčastněné země. 
Česko by se této příležitosti 
mělo chopit. Cílem institutu 
je rozvíjet téma hedvábné 
stezky nejen v souvislosti 
s Čínou, ale také v souvislos-
ti se vztahy Česka s ostatní-
mi asijskými zeměmi. Smys-
lem není primární podpora 
hospodářských vztahů, ale 
vyhledávání příležitostí 
a témat, kde by se Česko 
mělo angažovat. 

 Jak by to konkrétně 
mělo vypadat?
Především celý Institut 
nové hedvábné stezky není 
veřejnosti úplně známý. Má 
dimenze kulturní, vzdělá-
vací, zahrnuje spolupráci 
vysokých škol a vědeckých 
pracovišť, oblast moderních 
technologií. Nejde proto jen 
o zastupování čínských fi-
rem v Česku a českých firem 
v Číně. Jde také o spolupráci 
na třetích trzích, zejména ve 
Střední Asii. Takto to zatím 
v Česku vnímáno není. 

 To, jak líčíte roli vašeho 
institutu, vypadá na práci 
pro jeden slušně velký 
analytický ústav. Jaké máte 
zázemí?
Ve správní radě máme řadu 
členů, kteří mají zázemí. 
Role institutu, který není vel-
ký, je v koordinaci a využí-
vání těch kapacit, které jsou 
k dispozici prostřednictvím 
našich členů.

 Velkou část správní rady 
obsadili lidé z advokátní 
kanceláře Císař, Češka, 
Smutný. Jakou roli tato 
kancelář hraje?
Je to významná kancelář, 
která má partnery v Číně. 
Sám Pavel Smutný je 
předsedou a zakladatelem 
Bohemian Heritage Fund 
a prezidentem Česko-izrael-
ské obchodní komory. Jeho 
parketou je kultura, kterou 
považujeme za jednu z ob-
lastí, kde by se měly činnosti 
institutu také rozvíjet. 
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 V institutu figuruje  
také bývalý premiér Petr 
Nečas.
Byl jeden z prvních v této 
zemi, který jasně řekl, že je 
třeba s Čínou zlepšit vztahy. 
Má zkušenosti z energetiky 
a technologií. Za dobu, kdy 
byl ve funkci premiéra, se 
tyto oblasti hodně rozvíjely. 
Proto může přinést mnohé 
podněty a kontakty.

 Máte nějakého stabil-
ního partnera na čínské 
straně?

Jsme zapojení do sítě think 
tanků 16 středo- a východo-
evropských zemí a čínských 
výzkumných institutů. Na 
čínské straně spolupracu-
jeme například s Čínskou 
akademií sociálních věd 
nebo s tamním Ústavem pro 
evropská studia. 

 Kdo bude práci institutu 
financovat?
My projekty financovat 
nebudeme. Mělo by jít 
o projekty, které budou 
spadat pod prostředky, které 
mají k dispozici dvě nově 
založené finanční instituce, 
a to Silk Road Fund a Asijská 
infrastrukturní investiční 
banka (AIIB). 

 Kde je místo Česka v ce-
lém konceptu nové hedváb-
né stezky?
Když se podíváte na všechny 
velké infrastrukturní stavby, 
které by se měly budovat, tak 
Česko se jich nijak neúčast-
ní. Nejsme ani zakládajícím 
členem AIIB. Proto bychom 
se jako první krok měli poku-
sit stát se jejím členem. Pak 

bychom měli vydefinovat 
infrastrukturní nebo energe-
tické projekty, které si zaslu-
hují pozornost jednak u nás, 
jednak ve třetích zemích. 
A pro ně hledat partnery 
a financování. 

 Zatím má Čína plány na 
propojení se sousedy pomo-
cí svých technologií. Třeba 
jsou to rychlovlaky do ji-
hovýchodní Asie. Je reálné, 
aby se na těchto projektech 
Česko nějak podílelo?
Kdyby to bylo úplně nere-
álné, tak by se do AIIB asi 
nezapojilo tolik zemí Evrop-
ské unie. V Česku jsou firmy, 
které by na takových projek-
tech mohly spolupracovat. 
Třeba Škoda Transportation 
a další výrobci zabezpečova-
cích a kontrolních zařízení. 
Navíc nejde jen o železnice, 
jde také o datovou infra-
strukturu. Zatím se mluví 
o mořské cestě a pozemní 
cestě hedvábné stezky. Ale 
pro 21. století je tady i letec-
ká hedvábná stezka, kde by 
Česko mohlo být vzhledem 
ke své poloze jedním z uzlů 

 Nyní jsme 
s Čínou hlavně ve 
fázi vzájemného 
poznávání, co vlastně 
ta nastartovaná 
spolupráce 
umožňuje. Očekávaní 
obou stran jsou jiná.



energetické či dopravní 
projekty. 
Upřímně, teď jsme s Čínou 
hlavně ve fázi vzájemného 
poznávání, co vlastně ta 
nastartovaná spolupráce 
umožňuje. Očekávaní obou 
stran jsou jiná. My bychom 
chtěli, aby přišly velké 
čínské investice do českých 
krajů. Číňanům zase jde 
třeba o to, aby české tech-
nologické firmy založily svá 
výzkumná a vývojová centra 
v Číně a podílely se tak na 
rozvoji jejich výzkumných 
a technologických center. 
Teď je třeba hlavně čas, aby 
obě strany poznaly reálné 
možnosti. 

 Není u výzkumných 
center riziko, že časem 
o technologie přijdeme?
Kdyby to tak bylo, tak by 
v Číně nebyla vývojová stře-
diska nejvýznamnějších 
světových technologických 
firem. My bychom pocho-
pitelně byli raději, kdyby 
vznikalo více společných 
vývojových center v Čes-
ku, protože k tomu máme 
dobré zázemí. Jsem rád, že 
jedno takové otevře firma 
Changhong v průmyslové 
zóně v Nymburce. My se 
i na úrovni krajů snažíme 
Česko představovat jako 
technologicky zajímavou 
zemi. Aktivita krajů má 
význam, protože jejich 
zástupci jsou přijímáni na 
nejvyšších úrovních vedení 
provincií, které mohou 
o takové spolupráci rozho-
dovat.

pro dopravu nejen cestují-
cích, ale také nákladu. Máme 
spoustu firem z leteckého 
průmyslu, které by se na tom 
mohly podílet. 

 Jak chcete přesvědčit 
vládu, aby přehodnotila své 
stanovisko, že se členství 
AIIB nevyplatí?
Pokud ten přínos vidí země 
kolem nás jako Rakousko, 
nebo malé země jako Lucem-
bursko nebo velké evropské 
země, tak nevidím důvod, 
proč by ho neměla najít tech-
nologicky vyspělá země jako 
Česko. Chceme vytvářet tlak 
na vládu, aby se k tématu 
vrátila a přehodnotila ho.

 Jste poradcem preziden-
ta pro Čínu. Jak jsou koordi-
nované aktivity prezidenta 
a vlády v přístupu k Číně?
Není tam žádný rozpor. Jak 
vláda, tak prezident mají 
zájem, aby se Česko stalo 
místem, kam proudí investi-
ce z Číny. A zároveň aby bylo 
místem, které je vnímáno 
jako technologicky a vzděla-
nostně rozvinuté, aby čínské 
firmy odtud mohly obslu-
hovat celý region. Neměla 
by to být ale jednosměrná 
cesta, stejná péče se musí 
věnovat podpoře českých 
firem a výzkumných institu-
cí při uplatnění na čínském 
trhu. 

 Zatím postup vlády vůči 
Číně i samotný příliv inves-
tic působí trochu chaoticky. 
Existuje nějaká ucelená 
strategie, podle které vláda 
a prezident postupují?
V tuto chvíli dlouhodobá 
strategie neexistuje. Nyní 
bylo hlavní vztahy s Čínou 
normalizovat a začít hledat 
příležitosti na obou stra-
nách. Právě nová hedváb-
ná stezka by mohla dát 
našim snahám strategičtější 
rozměr. Z porovnání toho, 
o co je zájem a kde můžeme 
obstát, může vzejít strategie, 
kde se máme více angažo-
vat a kde naopak moc šancí 
nemáme. Na tom chceme 
s vládou a nevládním sekto-
rem pracovat. 

 Jaký je váš vztah k Čes-
ko-čínské smíšené obchod-
ní komoře, kterou jste 
v prvních dvou letech řídil?
My jsme nezisková orga-
nizace. Nemáme ambice 
dávat dohromady projekty 
a profitovat na nich jako 
některé komory. My chce-
me dát doporučení, jakým 
směrem jít a co dělat. Tím, 
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V letech 
2002 
až 2004 
a 2008 až 
2009 působil 
jako náměstek 
ministra zahraničních věcí. 
Do ministerského křesla 
usedl dvakrát. Poprvé v roce 
2009 v úřednické vládě Jana 
Fischera, podruhé v roce 
2013 v úřednické vládě 
Jiřího Rusnoka. V letech 
2004 až 2008 byl stálým 
představitelem Česka při EU. 
V roce 2011 pomáhal rozjet 
projekt Česko-čínské smíšené 
obchodní komory jako její 
prezident. Po dvou letech 
z komory odešel. Od roku 
2014 je poradcem prezidenta 
Miloše Zemana pro Čínu.

Jan 
Kohout (54)

kdo to bude dělat, by měl být 
někdo jiný.

 Jde o to, komu bude vlá-
da a prezident více naslou-
chat, jestli Janu Kohoutovi, 
nebo Jaroslavu Tvrdíkovi.
Každý se tomuto tématu vě-
nujeme z jiného konce. Jsou 
to aktivity, které se navzá-
jem doplňují. My nemáme 
ambici říkat českým firmám, 
s kým mají spolupracovat na 
čínské straně, nebo organi-
zovat návštěvy a delegace. 
K tomu je smíšená komora 
a další podobné instituce. 
My chceme hledat oblasti, do 
kterých má smysl investovat 
energii. Jestli se to pak bude 
dělat přes Svaz průmyslu 
a dopravy, Hospodářskou 
komoru nebo Česko-čínskou 
obchodní komoru nebo přes 
někoho jiného, v našem kon-
ceptu nehraje roli. 

 Proč jste z Česko-čínské 
smíšené obchodní komory 
po dvou letech odešel?

Dvě silné osobnosti nemo-
hou být v čele jedné komory. 
I ve firmách se stává, že dva 
partneři rozjedou projekt 
a po čase se neshodnou 
o jeho strategickém směřo-
vání. Na komoru mám velmi 
dobré vzpomínky, společně 
s panem Tvrdíkem se nám 
podařil kus dobré práce. 
On na to navázal nějakým 
směrem, já jsem se vydal 
směrem, který je bližší mé 
bývalé profesní kariéře z di-
plomacie. 

 Pomáháte některým 
českým krajům navazovat 
styky s čínskými provin-
ciemi. Jaký to pro ně má 
význam?
Čínské provincie jsou jak 
z hlediska rozhodování 
o plnění strategických 
politických cílů, tak financí 
velmi autonomní. Konkrétní 
rozhodnutí se nepřijímají 
na úrovni pekingské, ale 
v naprosté většině na úrovni 
provincií. Jejich přirozeným 

partnerem na české straně 
jsou kraje. 

 I když jejich postavení 
v české hierarchii a finanč-
ní možnosti jsou úplně 
jiné?
To je pravda. Z pohledu 
jakékoli čínské provincie 
by pochopitelně měla být 
partnerským krajem celá 
Česká republika. Proto když 
se pořádají byznysové semi-
náře, tak jsou zvány nejen 
firmy z daného kraje, ale 
z celé republiky. Ale věci jako 
podpora kultury, výměna 
studentů nebo zdravotnictví 
je jednodušší projednávat na 
úrovni kraj–provincie. Kraje 
jsou zřizovateli některých 
nemocnic, takže se mohou 
snadněji domluvit třeba 
o umístění centra tradiční 
čínské medicíny, než kdyby 
se to projednávalo na úrovni 
Peking–Praha.

 Čínské provincie ale 
primárně zajímají velké 
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Revenant

Stranu připravil Marek Schwarzmann

PáR želvušek udivil japonské 
vědce z národního institutu 
polárního výzkumu, když přežil 
rekordních třicet let ve vzorku 
hluboce zmrazeného mechu 
z antarktidy. tvorové s kódo-
vým označením SB-1 a SB-2 
se po rozmrazení z teploty minus 
dvacet stupňů Celsia začali hýbat 
a přijímat potravu. Po pár dnech 
sice jedna z želvušek uhynula, 
ale druhá nakladla devatenáct 
vajíček, z nichž se vylíhlo čtrnáct 
potomků. tutéž mrazivou hi-
bernaci přežilo i vajíčko želvu-
šek, tedy vzorek SB-3, z něhož 
se po několika dnech vylíhl nový 
živočich. vědci považují želvušky 
za nejodolnější tvory na planetě. 
Přežijí extrémní sucho, pobyt 
ve vakuu, ponoření do kapalné-
ho helia, vaření ve vodě, oproti 
člověku tisícinásobnou dávku 
radiace či šestinásobně vyšší tlak, 
než působí na oceánském dně.

Pacientům, kteří trpí neuro-
degenerativními chorobami 
či utrpěli těžké havárie, 
svítá nová naděje. Poškozené 
nervové dráhy bude možné 
přemostit.

 Výzkumníci z Massachu-
settského technologického 
institutu, Státní univerzity 
v San Diegu a Washing-
tonovy univerzity chtějí 
do pěti let představit ověřený 
koncept funkčních čidel. 
Dokážou na jednom místě 
lidského těla detekovat 
nervové signály, rozpoznat 
jejich záměr a cíl – napří-
klad, že ochrnutý pacient 
chtěl pohnout ukazováčkem 
– a tento signál prostřednic-
tvím umělých vodičů přenést 
do dalšího senzoru v ochr-

nuté oblasti. Ten pak signál 
roztřídí a rozešle do lokální 
nervové soustavy, která 
stejnou cestou pošle odezvu, 
že byl pokyn vykonán, a pří-
slušné hlášení třeba o teplotě 
okolí či jiný senzorický vjem.

Vývoj zastřešuje Centrum 
pro senzomotorické neurální 
inženýrství při Washingto-
nově univerzitě. „Po tako-
vých zařízeních je obrovská 
poptávka, a to nejen z řad 
pacientů s progresivními 
chorobami, ale také těch, 
kteří prodělali třeba mrtvici 
nebo mají poraněnou páteř,“ 
uvedl ředitel centra Rajesh 
Rao. Národní vědecká nadace 
podpořila výzkum v centru 
grantem šestnácti milionů 
dolarů.

n Jde to, nadšeně 
oznámila posádka 
Mezinárodní vesmír-
né stanice (ISS). Jásala 
nad tím, že v kosmu 
vykvetla nádherná 
květina.

Úředně se jmenuje Vegetable 
Production System, kosmo-
nauti mu přezdívají Veggie 
a jinak jde o pokusný pěstební 
modul. Obyvatelé ISS v něm 
zkoušejí pěstovat rostliny 
ve stavu beztíže. Jedinečný 
okamžik zažili, když jim 
vykvetla nádherná cínie, 
pozemšťanům v Česku známá 
také jako ostálka. Úspěchu 
však předcházelo takřka 

hollywoodské drama. Ještě 
před Vánoci unikla v modulu 
Veggie vlhkost, kterou využily 
plísně. Hrozilo, že z celého 
květinového experimentu 
sejde. „Budu na to muset 
vypustit svého vnitřního 
Marka Watneyho,“ tweetnul 
tehdy astronaut Scott Kelly 
v odvolávce na hrdinu bestsel-
leru Marťan, který na Marsu 
vypěstoval brambory.

Posádka po pár dnech 
experimentování vymyslela, 
že by mohla přemontovat mi-
niaturní větráčky a využít je 
k vysušení plísně. Na čtveřici 
výhonků je však nechala fou-
kat příliš dlouho a dvě rostliny 
zahynuly suchem. Dvě zbylé 
však stres přečkaly a vykvetly 
do údajně nadpozemské krásy. 

Jen kytka.  
Jenže rostla 
na oběžné  
dráze
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Ty nervy stačí
odmotat z cívky

SPoje. vědkyně si 
prohlížejí pružná 

vlákénka, která 
poslouží k přenosu 
signálů mezi čidly 

voperovanými 
do těla pacienta 

s neurologickými 
potížemi.

Historicky první květinu, 
přesněji huseníček vypěstovali 
ve vesmíru v roce 1982 
sovětští kosmonauti na stanici 
Saljut 7. V roce 2012 pak 
astronaut Don Petitt vypiplal 
drobnou slunečnici, která 
však moc krásy nepobrala. 
Tak daleko jako románový 
Watney s pěstebními úspěchy 
na kosmické stanici ještě sice 
nejsou, ale díky Veggie mohli 
už loni ochutnat první římský 
salát vypěstovaný v kosmu. 
Další část pěstebního 
experimentu bude zahrnovat 
čínské zelí a další druhy 
salátu.

Květiny a zelenina 
pro kosmonauty
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Tvář dne 

 Jeden z nich se dokáže 
domluvit s každým, druhý 
s žádným,

řekl na adresu Petra Štěpánka 
a Matěje Stropnického předseda 
pražských zelených Ondřej 
Mirovský. 
str. 2
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Akcie dříčů porostou
Klíčovým pracantům v české ekonomice přibude pro-
příště další měřítko jejich profesního úspěchu. Jak si 
aktuálně stojí jejich akcie na trhu práce, jednoduše zjistí 
podle toho, kolikrát do měsíce jim zavolá headhunter 
s nabídkou od konkurenční firmy. Český trh práce je totiž 
přebraný s Popelčinou pečlivostí, a ačkoli bez práce jsou 
stále statisíce lidí, smetanu si splašené české hospodářství 
z pracáků už letos slízlo. Nezbývá tak než hledat u souse-
dů z branže.

Byznys lovců kvalifikovaných lidí by tolik nekvetl bez 
selhávajícího školského systému v Česku. Vzdělávání 
a praxe tu léta vedle sebe koexistovaly jako konkurující 
si milenky a ani dozrávající tržní ekonomika na tomto 
paradoxu příliš nezměnila. Tisíckrát vyřčenou otázku, 
kde hledat praktiky nevychované českými školami, bude 
muset zodpovědět někdo jiný. Zřejmě někdo zvenčí.

 Jaroslav Bukovský

a tady nabíráme rychlost, která nám pomůže 
dostat se na další vrchol.

Hudba  
na trzích  
přestává hrát
Čtyřicet světových burz 
se během minulého týdne 
propadlo o dvacet procent 
od maxim, čímž se dosta-
ly do medvědího trhu. Na 
trzích evidentně přestává 
„hrát hudba“ naplno a občas 
se dokonce zcela odmlčí. 
Trhy postihuje pád cen ropy, 
zpomalení Číny a stav jejích 
bank a rovněž je čím dál víc 
trápí otázka, zda je cent-
rální banky opět dokážou 
zachránit. Právě ty ale mají 
na současném propadu burz 
lví podíl stejně jako v roce 
2008.

Nízké úrokové sazby 
v polovině minulé dekády 
a fakticky nulové v posled-
ních letech přiměly banky, 
penzijní fondy a další inves-
tory jít do rizikových inves-
tic. „Dokud hraje hudba, tak 
se tančí,“ glosoval ostatně 
situaci v červenci 2007 šéf 
Citigroup Charles Prince. 
„A my stále tančíme.“ Po-
dobně by mohl komentovat 
stav v posledních měsících 
a letech. Hudba ale v roce 
2008 dohrála, načež přišla 

největší finanční krize od 
druhé světové války. Mrt-
volné ticho pak jen občas 
přerušil umíráček za další 
padlou banku. 

Stejně jako před sedmi 
lety se i nyní problémy 
objevují nikoli během 
uvolněné měnové politiky, 
ale až po jejím zpřísnění. 
Finanční krizi v roce 2008 
totiž předcházelo zvýšení 
extrémně nízkých úroko-
vých sazeb. Dražší náklady 
na kapitál následně odhalily 
jeho neefektivní alokaci 
a chybné ocenění rizika, což 
vedlo k vytváření bublin na 
trzích.

Největší světové centrální 
banky se bohužel z krize 
nepoučily. V reakci na ni 
vrhly do ekonomik během 
let biliony dolarů, což 
vyhnalo cenu realit, akcií 
či dluhopisů do stratosféry. 
Kapela složená z guvernérů 
centrálních bank hrála na 
trzích evidentně příliš dlou-
ho a příliš nahlas. Centrální 
bankéři promeškali správný 
okamžik nechat trhy vlast-
nímu osudu. 

O tom mimo jiné svědčí 
i nové „názvosloví“ u tech-
nologických firem. Zatímco 
před kvantitativním uvol-
ňováním centrálních bank 
se technologickým firmám 
s hodnotou ve výši nejméně 
jedné miliardy dolarů říkalo 
„unicorn“ (jednorožec), 
protože byly nevídaným je-
vem jako bájný tvor, nyní už 
rizikoví investoři používají 

slovo „decacorn“ pro tech-
nologické firmy s hodnotou 
přes deset miliard dolarů, 
jako je Uber a další.

Bublinami na trzích se ale 
národní banky nenechaly 
příliš znepokojit, stejně jako 
před krizí 2008. Deformo-
vaná cena peněz se však 
projevila nejen v cenách 
akcií či realit, ale rovněž 
se promítla do kapitálově 
náročných investic napří-
klad v oblasti těžby ropy či 
zemního plynu. 

Následný propad cen 
energetických surovin, 
k němuž přispěly i nové 
investice, vyvolal krachy 
řady firem. Padl například 
uhelný kolos Arch Coal. 
Bankroty ale způsobí potíže 
rovněž bankám, které půj-
čovaly těžařům. Ukazuje se, 
že zlevnění peněz přineslo 
neefektivní alokaci kapi-
tálu, kterou obnažil strmý 
propad cen ropy, jemuž 
centrální bankéři nemají 
možnost zabránit. 

Obrovské výprodeje na 
burzách po letech pumpová-
ní peněz do ekonomiky zře-
telně odhalily, že centrální 
bankéři nejsou vševědoucí, 
což může podkopat důvěru 
trhů v jejich schopnosti 
zajistit ekonomický růst 
a stabilitu finančních trhů. 
Zvláště když už vystříleli 
téměř veškeré náboje, které 
měli k dispozici. Sazby jsou 
na nule a bilance centrál-
ních bank nafouknuté jako 
balon.

Komentář

Vladan Gallistl
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Ceny kritiky sklidil Zelenka

n Z ambiciózního 
eposu o dramatickém 
osudu Lídy Baarové 
zbyl televizní film, 
který nenaplnil am-
bice rozpočtu dosa-
hujícího 80 milionů 
korun.

Iva Přivřelová

Na velkofilm ze života Lídy 
Baarové se v Česku čekalo 
dlouho, natočit ho chtěl 
ještě Otakar Vávra. Když 
nakonec přišel do kin v režii 
Filipa Renče, už ho diváci 
mohli porovnat s dokumen-
tem o stejné herečce Zkáza 
krásou. A při existenci toho-
to filmu Heleny Třeštíkové 
a Jakuba Hejny pak Renčově 
Baarové už nezbyl skoro 
žádný důvod, proč na ni 
vyrazit do kina. 

Ač jde o dobovku a vý-
prava a kostýmy potěší oko 
a vkus, obrazově snímek 
působí jako několik let 
starý televizní film. Navíc 
nepovedeně nadabovaný, 
nejen vinou nesynchronních 
postsynchronů, ale i podiv-
ného rozhodnutí nechat Vik-
tora Preisse mluvit Josepha 
Goebbelse. Kdyby ho i hrál, 
mohl se film už rovnou 
překlopit do parodické 
komedie, kam ho nejvíce 
tahá personifikace Hitlera 
od Pavla Kříže. Jeho scénky, 

v nichž se neodváží na Baa-
rovou podívat, a tak jí radši 
pustí Wagnera, jak jinak než 
Jízdu Valkýr, dokážou dobře 
pobavit, jenže to asi nebyl 
jejich záměr.

Těžko říct, co vlastně 
bylo záměrem filmu, který 
v mnoha scénách sahá 
po těch nejjednodušších 
spojeních. Poslední „tita-
nikovská“ scéna, kde si pro 
86letou Lídu připravenou na 
smrt přijde ďábel Goebbels, 
naznačuje, že ani herečka 
nic nepochopila. 

Možná proto nacisté v její 
verzi velmi neautenticky 
předvedené historie vypa-
dají jako zastydlí puberťáci, 
o jejichž moci, inteligenci či 
charizmatu se pouze mluví.

Slova pomáhají také k vy-
světlení, kdo je tu kdo, ostat-
ně současné herečky nejsou 
svým předobrazům vůbec 
podobné, ani Tatiana Pau-
hofová, která tu v titulní roli 
herecky obstála nejlépe. Její 
plochá postava i tak zůstává 
nepříliš sympatická a ne-
příliš zajímavá, zhýčkaná 
kariéristka slepá k okolním 
událostem, ačkoli ji ostatní 
průběžně za doprovodu dra-
matické hudby připomínají, 
ať si dává pozor. 

V dokumentu Zkáza 
krásou fungovala směs dnes 
těžko pochopitelné naivity 
a bezstarostnosti z třicátých 
let, podávaná s příchutí 
absurdní frašky, a tíživého 

Parodie velkofilmu  
o dramatech Lídy Baarové

Tipy

ČT2 • 21.50

Pianista

třemi Oscary oceněné drama 
o muži, který ani v hrůzách 
války neztrácí naději na 
budoucnost.

Lída Baarová

(životopisný, Česká republika,  
110 minut)
Režie: Filip Renč
Hrají: tatiana Pauhofová, Karl 
Markovics, Gedeon Burkhard, 
simona stašová
Premiéra: 21. ledna
Hodnocení: 30 %

Celkem

tři
Ceny české filmové  

kritiky v sobotu  
získal snímek Ztraceni  

v Mnichově.

OsudOvá láska. Lída (Tatiana Pauhofová) a Goebbels (Karl Markovics) se mají rádi, ale Hitler 
v podání Pavla Kříže jim to zatrhne.
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dramatu nepřiměřené odpla-
ty po válce jako znepokojivý 
portrét doby i jedné ženy. 
Renčův film si po nezamýš-
leném i chtěném humoru 
(útěk z Berlína za Křišťálové 
noci doprovází laškovné osa-
hávání Baarové) definitivně 
zláme vaz skokem k drama-
tu, které trapně nefunguje, 
protože ho doprovází karika-
tury, přepjatost či kýč. Nad-

užívaná dramatická hudba 
Ondřeje Soukupa ani letecké 
záběry a kamerové nájezdy 
v hollywoodském stylu unik-
lou epiku a emoce neudrží. 
Spíš zbytečně upozorňují na 
nenaplněné ambice, na něž 
Státní fond kinematografie 
věnoval celých patnáct mili-
onů korun.

Autorka je spolupracovnicí redakce

Vítězem Cen české filmo-
vé kritiky se v sobotu stal 
snímek Ztraceni v Mnicho-
vě scenáristy a režiséra 
Petra Zelenky a producenta 
Davida Ondříčka. Proměnil 
všechny tři nominace: odne-
sl si ocenění za nejlepší film 
roku 2015 i ceny za nejlepší 
režii a scénář. „Kdybych do-
stal scénář od někoho jiného 
než Petra Zelenky, asi bych 
do toho nešel. Jelikož ho 
však znám už ze Samotářů 

a vím, co dokáže se svými 
texty udělat a jaký je 
to režisér, věřil 
jsem, že může 
jít o skvělý 
film,“ řekl 
na cere-
moniálu 
v Divadle 
Archa 
producent 
vítězného 
snímku David 
Ondříček.

Druhým nejúspěšnějším 
titulem je debut Štěpána 

Altrichtera s názvem 
Schmitke. Byl 

oceněn v nové ka-
tegorii Nejlepší 
audiovizuální 
počin, a to 
za zvukovou 
složku filmu. 

Spoluscenárista 
a režisér filmu si 

odnesl Cenu RWE 
pro objev roku.

V hereckých kategoriích 
zvítězili Kryštof Hádek za 
výkon ve filmu Kobry a užov-
ky a Alena Mihulová za roli 
ve snímku Domácí péče.

Nejlepším dokumentem 
roku 2015 vyhlásili filmoví 
novináři snímek režisérky 
a producentky Jany Ševčíko-
vé Opři žebřík o nebe.

Filmoví publicisté a kritici 
zhodnotili domácí kinema-
tografii uplynulého roku 
pošesté. /čtk/
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Eric Powell: Goon 4

(Nakladatelství: Comics Centrum)
Fascinující, vtipná, komiksově bri-
lantní a neustále se lepšící. Taková 
je komiksová série Erika Powella 
Goon, jejíž již čtvrté album vydalo 
nakladatelství Comics Centrum. To 
nabízí celkem pětici Goonových pří-
běhů, jež dokládají Powellovo mis-
trovství. První je nečekaný příběh 
o Goonově týmu amerického fotba-
lu, který čtenáře šokuje civilností. 
Následuje powellovsky pozměněná 
Vánoční koleda (původně Charles 
Dickens) a vše uzavře trojdílný střet 
Goona a všemocného Doktora Slitiny. Zde již se vše odehrá-
vá podle pravidel goonovského světa – najdeme tu podivné 
příšery, špinavé ulice a tu nejvybranější společnost grázlů 
a flákačů, kteří ale všichni mají alespoň trochu smysl pro 
čest. Ačkoli se obejdou i bez něj.

Stanislav Šulc

Filmy

obyčejný člověk

(Režie: Majid Barzegar)
Na nedávném Festivalu 
íránských filmů se v před-
premiéře kromě poslední-
ho kousku Jafara Pana-
hího Taxi Teherán, vítěze 
loňského Berlinale, ukázal 
i Obyčejný člověk, první 
íránsko-česká koprodukce 
v historii. Panahí, i díky 
zákazu a domácímu vězení dnes mezinárodně nejznámější 
íránský filmař, se podílel na jejím scénáři. Oproti jeho dílům 
ale film Majida Barzegara unavuje svým velmi pomalým 
tempem, v němž existuje hlavní hrdina snímku, nemocný 
stařík s výpadky paměti. Do jeho osamělé rutiny vstoupí 
mladá kamarádka jeho syna, který žije v Kanadě. Následuje 
minimalistický příběh míjení, nedorozumění, chtíče, zášti, 
v němž chvílemi probleskne humor, chvílemi výmluvný pěk-
ný záběr. Diváci jsou ke konci pozváni k hledání politických 
metafor. Během dlouhého čekání je ale čas odhalit, jak tento 
film zůstává na povrchu.

Iva Přivřelová
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Brooklyn vyjde v češtině

U příleži-
tosti české 
premiéry 
filmu 
Brooklyn 
znovu vy-
jde i knižní 
předloha, 
jejíž auto-
rem je irský 
autor Colm Tóibín. Kniha 
s filmovou obálkou vyjde  
12. února, snímek nominova-
ný na tři Oscary (film, scénář 

a herečka v hlavní roli) se pak 
do kin dostane 25. února. 
 

sázka na nejistotu  
získala cenu producentů
Hvězdně obsazená komedie 
Sázka na nejistotu (The Big 
Short) získala v sobotu hlavní 
cenu amerických filmových 
producentů považovanou za 
indikátor před udělováním 
Oscarů. V dalších kategoriích 
uspěly například dokument 
Amy či televizní série Hra 
o trůny. /čtk, sul/

Krátce



Fotoreportáž 

| 16 | NAKONEC

E15, deník pro ekonomiku a byznys | Vydává Mladá fronta a. s., Mezi Vodami 1952/9, 143 00 Praha 4, internet www.e15.cz | Šéfredaktorka Tereza Zavadilová | Zástupci šéfredaktorky Martin Čaban a Stanislav Šulc 

Šéfkomentátorka Jana Havligerová | Vedoucí vydání Kateřina Baumgartnerová,  Jiří Kubec a Michal Nosek | Šéfredaktor E15.cz Jiří Holuša | Redakce Zuzana Faltová, sekretariát, redakce@mf.cz, tel.: 225 276 461 

Generální ředitel vydavatelství David Hurta | Inzerce Lenka Benetková, obchodní ředitelka, benetkova@mf.cz | Distribuce a výroba Soňa Štarhová, ředitelka, starhova@mf.cz | Marketing Hana Holková, ředitelka, holkova@mf.cz 

Kontakt na zaměstnance prijmeni@mf.cz | Číslo registrace deníku E15 – MK ČR E 17948, ISSN 1803-4543 | deník E15 vychází od listopadu 2007 každý pracovní den | Přetisk a jakékoli šíření povoleno pouze se souhlasem vydavatele.  

Nevyžádané příspěvky se nevracejí | Tisk EuRoPRINT a. s. | Předplatné Postservis, predplatne.mf@cpost.cz, 800 300 302 | Tištěný a prodaný náklad ověřuje ABC, člen IF ABC

Fo
to

 č
tk

 5
×

sNěhOvé běsNěNí. 
Nejméně 19 lidí zahy-
nulo kvůli mohutné 
sněhové bouři, která 
ochromila velkou část 
východního pobřeží 
USA. Bouře zasáhla 
zhruba 85 milionů 
lidí, stav nouze kvůli 
ní vyhlásilo jedenáct 
států a hlavní město 
Washington. Celkově 
chumelenice zasáhla 
dvacet amerických 
států, někde napadlo 
i 90 centimetrů sněhu.

Poté, co metropoli 
Washington zasypalo 
více než 60 centime-
trů sněhu (dva velké 
snímky vlevo), život 
ve městě to naprosto 
rozvrátilo. Sněžení pak 
ještě nabralo na síle 
a vydalo se severový-
chodním směrem k ob-
lasti New Yorku, kde 
žije zhruba 20 milionů 
lidí. V Central Parku pak 
bylo naměřeno 68 cen- 
timetrů sněhu, což je 
druhé největší napada-
né množství v historii 
města. Aerolinky od 
pátku zrušily přes 10 ti-
síc letů.

V Arkansasu, Sever- 
ní Karolíně, Kentucky, 
Marylandu, Ohiu, Ten-
nessee a Virginii zemře-
lo nejméně 14 lidí při 
dopravních nehodách. 
V New Yorku zemřeli tři 
lidé při odklízení sněhu 
a ve Virginii se stalo 
dalším dvěma lidem 
osudným podchlazení. 
Na menších snímcích 
jsou města Philadel-
phia, Alexandria 
a Richmond.
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